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 Úvodník 
Vážené včelařky, vážení včelaři, právě jste 

otevřeli veřejné číslo e-Věstníku vydáva-

ného Pracovní společností nástavkových 

včelařů CZ, z. s. Jedná se o nepravidelný 

elektronický zpravodaj, který je zasílán 

členům PSNV do jejich emailových 

schránek obvykle minimálně jednou 

za měsíc. Vychází ve dvou podobách: 

v emailové, která je pouze textová 

a v grafické, která je v souboru PDF a kde 

obvykle naleznete i fotografie aj. grafické 

prvky. Všechna dosud vydaná čísla  

e-Věstníku naleznete na webu PSNV. 

V tomto čísle se můžete začíst do reportáže 

z Medu roku, uvedené poutavým příběhem 

jednoho z degustátorů medu, či reportáže 

z posledního setkání OVS. Následuje výčet 

nadcházejících akcí a také jedno 

připomenutí. 

Přichází zima, čas příprav na následující 

sezónu, čas setkávání a také čas pro 

vzdělávání. Všechny tyto záměry můžete 

spojit na některé blížící se akci PSNV. 

A protože doba je hektická, prezenční 

účast se často nestihne, možná vezmete 

zavděk alespoň zajímavou přednáškou 

online. 

Marek Konvičný

 

 Reportáže 

 Med roku a já 

Před osmi lety jsem začal včelařit se šesti 

včelstvy. Hned v prvním roce jsem 

zaznamenal, že existuje „nějaká soutěž“ 

Med roku. Tak jsme si s manželkou udělali 

výlet do Brna. Jako začátečník jsem se 

domníval, že v medech nemůže být tak 

velký rozdíl. Když jsme dorazili 

na výstavu do Brna, spadla mi čelist. 

Uviděl jsem na stolech asi 150 vzorků 

medu, a co víc: mohl jsem si je všechny 

ochutnat. 

 

To, že se medy rozlišují podle druhů, jsem 

věděl, ale jak krásně budou vidět ty 

barevné odstíny a jak se budou lišit 

jednotlivé medy v chuti, jsem opravdu 

netušil. Ještě víc jsem byl překvapen, 

že na výstavě, kde se nevybírá vstupné, 

se mohu zúčastnit řízené degustace medů, 

samozřejmě jsme s manželkou ihned tuto 

možnost využili. Po řízené degustaci 

s odborným výkladem jsme se odebrali 

znovu ochutnat tu velikánskou přehlídku 

medů a najednou jsem cítil - tu mentol, 

tu hořkost kaštanu, jinde zase hrubost 

krystalů v pastovaném medu atd. Pokud 

jsem se chtěl na něco zeptat, vždy byl 

někde poblíž přítomen degustátor, který mi 

rád odpověděl na mé dotazy. 

V dalším roce jsem neváhal a přihlásil 

jsem se s květovým medem do soutěže. 

Zanedlouho po přihlášce mi přišly dvě 

sklenice na med. Takže jsem natočil náš 

„nejlepší“ květový med a odeslal 

do soutěže. S napětím jsem jel na další 

ročník výstavy Med roku a očekával, jak 

dopadne náš med. Med splnil všechny 

https://www.psnv.cz/e-vestnik/
https://www.psnv.cz/akce/budouci/
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požadavky i laboratorně. Takže za rozbor 

z akreditované laboratoře a účast v soutěži 

jsem dal pouze poštovné a 2 kg medu. 

Trochu mne mrzelo, že se podle mne ten 

můj skvělý med neumístil na prvních 

místech. Tak jsem v dalším roce poslal 

pastovaný med (jen pro informaci, 

pastovaný pouze nerezovou spirálou 

ve vrtačce).  A povedlo se, druhé místo 

v pastovaných medech bylo naše. 

 

Protože mne různé chutě medů začaly víc 

a víc zajímat, začal jsem se také pídit 

po informacích, jak je to s degustátory. 

Zjistil jsem, že abych mohl dělat 

degustátora, musím mít složené Základní 

senzorické zkoušky. Internet poradil 

a přihlásil jsem se na zkoušky na vinařskou 

školu do Valtic. Tyto základní zkoušky 

jsou pro všechny stejné. Hned napoprvé 

jsem dostal certifikát s platnosti na jeden 

rok. Kontaktoval jsem PSNV a začal se 

zajímat, jak se dostat do toho týmu, 

který hodnotí medy. Povedlo se, navštívil 

jsem workshop degustátorů a zjistil, 

že opravdu rozeznám různé chutě 

v medech a stal se degustátorem medu. 

Po roce jsem si jel obnovit Základní 

senzorické zkoušky a už jsem certifikát 

dostal na 3 roky, tedy moje dovednosti se 

trénováním zase posunuly. No a v loňském 

roce jsem už certifikát dostal na maximál-

ních 5 let. 

Nebojte se tedy poslat svůj med do soutěže 

Med roku, nemusíte být členem žádného 

včelařského spolku, stačí být registrovaný 

chovatel včel. Vyplníte přihlášku a čekáte, 

až přijdou sklenice na med, do nich stočíte 

podle Vás ten nejlepší med a odešlete. 

Pak už jen stačí přijet na výstavu Med roku 

do Brna a v té spoustě vzorků, které jsou 

anonymně poskytnuté široké veřejnosti, 

můžete zkusit najít ten svůj. A také máte 

možnost v druhé části výstavy porovnat 

a zhodnotit etikety. Každý včelař se 

propagaci svého medu věnuje jinak. Pokud 

nemáte odvahu přihlásit svůj med 

do soutěže, přijeďte ochutnat a porovnat 

medy ostatních kolegů včelařů. 

Letošní, již devátý ročník mne opět 

překvapil, protože zájem o výstavu stoupá 

a návštěvníků je víc a víc. Poznávám už 

i návštěvníky z minulých let, kteří začínají 

porovnávat jednotlivé ročníky. Jsem rád, 

že se nestydí a ptají se na různé otázky 

nejen ohledně medu, ale i včelaření. 

Všichni s kolegy rádi odpovíme na jejich 

dotazy. Opět byla možnost řízené 

degustace medu, kde návštěvník dostal 

podrobnější popis chutí, vůní i dalších 

informací ohledně kontroly kvality, 

http://www.medroku.cz/
http://www.medroku.cz/
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testování i degustování medu. Jsem rád, 

že mohu být součástí tohoto projektu 

a v tak příjemném prostředí propagovat 

český med přímo od včelařů. Po ukončení 

výstavy mne hřejí u srdce i krásné vzkazy 

a komentáře v návštěvnické knize.   

Petr Kocián, 

včelař a degustátor medů 

 OVS tentokrát o sršni 

V sobotu 25. listopadu 2023 se v Olo-

mouci konala další přednáška z cyklu OVS 

(Olomoucká včelařská setkávání), 

tentokrát na velmi aktuální téma „Sršeň 

asijská – dřív než bude pozdě“. 

 

Poutavé vyprávění lektora Ing. Václava 

Nováka se postupně dotklo snad každého 

tématu týkajícího se Sršně asijské. A vzal 

to pěkně z gruntu. Biologie a chování, přes 

způsob šíření Evropou a prognózu dalšího 

výskytu, až po samotný „boj“ s tímto 

invazivním druhem. Vše doplněno 

zajímavými fotografiemi, videi ale i expo-

náty a to včetně preparátu Sršně asijské. 

Zajímavé taky bylo nahlédnout do zákulisí 

práce Agentury ochrany přírody a krajiny 

ČR, se kterou Václav Novák v rámci Sršně 

asijské úzce spolupracuje. 

Posluchače nejvíce zaujala pasáž ohledně 

obrany na včelnicích či likvidace hnízd 

a dostali jistě spoustu užitečných odpovědí, 

které lektor načerpal na školeních 

v postižených oblastech Francie.  

Došlo i na srovnání legislativy a finan-

cování likvidace hnízd ve Francii a u nás. 

Na závěr bych rád vypíchl asi hlavní 

poselství, které mnohokrát sálem zaznělo: 

„Nesmíme panikařit a bezhlavě likvidovat 

vše, co nám připomíná Sršeň asijskou. 

Musíme se ji naučit poznat, umět vyhledat 

hnízda a likvidaci přenechat odborníkům“. 

Stejně tak se nedoporučuje kladení pastí, 

protože zřejmě nejsou dost selektivní 

a hubí i užitečný hmyz. 

Sršeň asijská je v historii včelaření asi 

první „pohroma“, která se na nás řítí, a my 

máme čas se na ni připravit. 

Nepropásněme tu šanci. 

Všechny důležité informace o Sršni asijské 

je možné nalézt přehledně na webu PSNV. 

 

Budeme se na vás těšit na další přednášce 

doc. Přidala, která bude již 16. prosince 

2023. 

Miroslav Slavíček, 

tým OVS

 

  

https://www.psnv.cz/vzdelavani/akce/ovs-25-11-2023
https://www.psnv.cz/ovs
https://www.psnv.cz/stranka/srsen-asijska-projekt-financovany-eu/
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 Pozvánky 

 Valašské adventní setkání 

Dny se krátí, k zimnímu slunovratu zbývá 

jen pár týdnů, předvánoční šílenství začíná. 

A začíná také advent – čas ztišení, 

zklidnění a očekávání. A také čas 

tradičního včelařského setkání na Valaš-

sku. 

 

Pokud si uděláte chvíli času a máte chuť se 

setkat a popovídat si přijďte v pátek 

8. prosince 2023 do stolárny Tondy 

Váhaly (AVOS) ve Valašském Meziříčí 

(https://mapy.cz/s/larahocoha). 

Začínáme někdy kolem 16. hodiny. 

Pozvání se samozřejmě netýká pouze 

Valachů – platí pro všechny. Je tedy jedno, 

odkud jste, stačí mít pouze chuť setkat se – 

dveře jsou otevřené všem včelařům. 

A včelařkám taky. 

Na akci není potřeba se předem přihla-

šovat, nicméně pro přibližnou představu, 

kolik se nás sejde a kolik bude potřeba 

zajistit míst k sezení, jak velký kotel guláše 

uvařit a jak velký sud piva zajistit, budeme 

rádi, když vyplníte tento registrační 

formulář. Případné dotazy zasílejte 

na e-mail  jiri.mohelnik@psnv.cz, případně 

na tel. 777 077 511. 

Srdečně Vás zvou 

a na setkání s Vámi se těší 

Tonda Váhala a Jura Mohelník

 

Online přednáška z Apiterapie 

 

Připravili jsme pro Vás online přednášku 

lektorky Mgr. Moniky Jindrové na téma 

Propolis. 

Můžete se těšit na detailní povídání 

o unikátním včelím produktu a jeho 

využití. Inspirovala nás k tomu velmi 

úspěšná prezentace lektorky v rámci cyklu 

OVS, která byla hojně navštívena a velmi 

kladně účastníky hodnocena. 

Online přednáška proběhne 14. prosince 

2023 na platformě ZOOM. Cena vstupu 

bude 170 Kč, členové PSNV pak budou 

mít slevněné vstupné za 150 Kč. Detaily 

a možnost registrace je ZDE. 

Kancelář

  

https://mapy.cz/s/larahocoha
https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSe-Dw-D04RQCn1T2nHG0f352rT085tVRnx6hYl9UKpBWXNcnQ/viewform
https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSe-Dw-D04RQCn1T2nHG0f352rT085tVRnx6hYl9UKpBWXNcnQ/viewform
mailto:jiri.mohelnik@psnv.cz
https://www.psnv.cz/vzdelavani/akce/ovs-21-10-2023
https://www.psnv.cz/vzdelavani/akce/ovs-21-10-2023
https://www.psnv.cz/vzdelavani/akce/propolis-apiterapie-online-2023
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 OVS -  16. 12. 2023 - Doplňování zimních zásob 

Včelaři v diskusích opakovaně polemizují, 

zda včelstva zimovaná na invertu 

v porovnání s těmi zimovanými na řepném 

cukru mají lepší kondici a rozvoj na jaře. 

Jasné je pouze to, že nejlepší zimování 

je na květovém medu. Nicméně doposud 

se otázkou vyhodnocení zimování 

na invertu žádný seriózní výzkum 

nezabýval.  

Proto provedli na Mendelově univerzitě 

experimenty, jejichž cílem bylo vyhodnotit 

rozdíly zimování včelstev v závislosti 

na druhu krmiva. 

 

A tak jsme pro Vás připravili na sobotu 

16. prosince 2023 od 9:00 do 12:00 h další 

přednášku z cyklu Olomouckých včelař-

ských setkávání, na které se dozvíte 

získané výsledky zmíněných experimentů, 

které podrobně dokumentují srovnání 

vývoje včelstev v předjaří a na jaře. Lektor 

uvede výsledky také do ekonomického 

a toxikologického kontextu s důrazem 

na rizika používání invertů ve vztahu 

k markerům porušování medu. 

Lektora doc. Ing. Antonína Přidala, Ph.D. 

pravděpodobně už dobře znáte. 

Na Olomouckých včelařských setkáváních 

vystupuje pravidelně. Naposledy se jeho 

přednáška podrobně věnovala aplikaci 

kyseliny šťavelové. Působí na Ústavu 

zoologie, rybářství, hydrobiologie 

a včelařství Mendelovy univerzity v Brně 

v oboru apidologie jako pedagog 

a výzkumník. Působí v redakční radě 

odborného včelařského periodika Moderní 

včelař.  

Registrovat se na přednášku můžete ZDE.  

Přijďte, těšíme se na vás! 

Organizátoři OVS

 

 

 Jarní seminář nástavkového včelaření bude opět v Nepomuku 

Čas jsou peníze, říká se. Pravda je, že sou-

časná společnost je hodně uspěchaná. 

„Nemám čas, spěchám, nestíhám, atp.“ 

jsou věty, které slyšíme velmi často.  

Ostatně text písně od skupiny Katapult 

s názvem “Někdy příště”, tento problém 

dnešní doby, jednoduše, ale výstižně 

popisuje. Možná si říkáte - proč ten úvod?  

Jsem sice senior na penzi, ale rád si svůj 

čas plánuji. Kalendář v mobilu je výborný 

pomocník mého mozku. Protože termín 

tradičního jarního semináře je již znám 

a Vy si možná také svůj čas plánujete tak, 

jako já, chci Vám ho sdělit. Tak tedy.  

Jubilejní 10. Jarní seminář nástavkového 

včelaření se uskuteční v sobotu 23. března 

2024 v Nepomuku u Plzně. 

Program je v současné době ve stádiu 

příprav. Až bude kompletní, tak Vás s ním 

seznámíme. 

Za organizátory 

Jan Turč, Nepomuk

 

  

https://www.psnv.cz/vzdelavani/cyklus/olomoucka-vcelarska-setkavani
https://www.psnv.cz/vzdelavani/cyklus/olomoucka-vcelarska-setkavani
https://www.psnv.cz/vzdelavani/akce/ovs-16-12-2023
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 Různé 

 Nezapomněli jste na něco? 

Vážené kolegyně, kolegové, dovedu si 

představit, že v době adventu Vám tak, 

jako mě, zabírají nejvíce času přípravy 

na nejkrásnější svátky v roce. Nakupujeme 

dárky a doufáme, že jsme na nikoho 

nezapomněli.  Zásilkové služby už před 

barákem pomalu vyjely koleje. Stromeček 

máme koupený. Kolik druhů cukroví 

budeme mít, to ještě nevím. Linecké, ale 

musí být, přesto vlak nejede. Já se osobně 

těším nejvíce na to, až můj nejmladší vnuk, 

a nejen on, ale všichni naši mrňouskové, 

budou zírat na ozdobený stromeček. 

Zkrátka myslím na všechno možné a tak se 

mi přihodilo, že jsem dosud ještě 

neuhradil členské příspěvky PSNV 

na rok 2024. Dovoluji si proto tímto 

způsobem připomenout Vám, kterým se 

stalo to co mně, a požádat Vás o úhradu 

(email s platebními údaji jste dostali 

do vašich e-mailových schránek již 

3. listopadu 2023). Všem, kteří členské 

příspěvky již uhradili, děkuji. 

Přeji Vám a Vašim blízkým pohodové 

prožití svátků vánočních a do nového roku 

pevné zdraví. Nesmím zapomenout na naše 

pichlavé miláčky. Těm přeji klidné 

přezimování a na jaře pak bohatou pylovou 

a nektarovou snůšku z rozkvetlých sadů 

a luk.  

Jan Turč, 

správce členské evidence PSNV 

 

 


